

وصف مواد الماجستير شعبة الدراسات اللغوية

<p>Studies in Phonological Formation of the Arabic Language Structure (0201713)</p> <p>This course aims to study the linguistic structure of the Arabic word, including phonetic units, morphological patterns, phonetic changes, and their impact on word formation. It also discusses rules related to nouns, verbs, suffixes, and their influence on inflection and phonetic formation. Additionally, it addresses issues such as the “Hamza”, double diacritics, noun inflection, derivation mechanisms, gender and number expression, and how to apply the latest phonetic data to the Arabic word.</p>	<p>دراسات في التشكيل الصوتي للبنية العربية (0201713)</p> <p>تهدف هذه المادة إلى دراسة بنية الكلمة اللغوية العربية والوحدات الصوتية، الميزان الصرفي وحروف الزيادة وبنية الاسم والفعل والواحق وقوانية التغير الصوتي وأثرها في تشكيل بنية الكلمة، وقضايا الهمزة والحركات المزدوجة كما تتناول أهم القضايا في الصحيح المعتل وتصريف الأسماء وآليات الاشتقاق وأثرها في توليد الصيغ اللغوية وآليات التعبير عن الجنس والعدد في اللغة العربية المذكر والمؤنث وصيغ الجموع، وتطبيق أهم معطيات الدرس الصوتي الحديث على بنية الكلمة العربية.</p>
<p>Seminar on Quranic Recitations (0201730)</p> <p>This course aims to provide students with a comprehensive understanding of Quranic recitations, including their history, sources, types, and linguistic meanings. It also explores the relationship between variant and common recitations and the science of language in terms of sound, grammar, morphology, and semantics. Additionally, it discusses the benefits of studying recitations in understanding both classical and modern dialects, considering these dialects as part of the Quranic linguistic heritage and a prerequisite for correct recitation.</p>	<p>ندوة في القراءات القرآنية (0201730)</p> <p>تهدف هذه المادة إلى تزويد الطلبة بمعرفة مستفيضة بالقراءات القرآنية وتاريخها، والتأليف بها، وأهم مصادرها، وأقسامها، ومعنى التوجيه اللغوي للقراءات، كما تتناول العلاقة بين القراءات القرآنية الشاذة والمتواترة وعلم اللغة، صوتياً وصرفياً ونحوياً ودلالياً، وفائدة القراءات في دراسة اللهجات القديمة، وامتدادها الحديث، باعتبار هذه اللهجات أحد روافد الشاهر القرآني واللغوي، وأحد شروط صحة القراءة.</p>
<p>Seminar on the Fundamentals of Arabic Grammar and its Theories (0201760)</p> <p>This course aims to explore the fundamentals of Arabic grammar, such as the nominal sentence, morphological analysis, auditory perception, ellipsis, and citation. Additionally, it elucidates various grammatical phenomena and the reasons behind changes in grammar. It also examines different types of auditory perception and morphological analysis,</p>	<p>ندوة في أصول النحو العربي ونظرياته (0201760)</p> <p>تهدف هذه المادة إلى دراسة أصول النحو العربي العامل والقياس والسماع والحذف والاستشهاد، وتعرض إضافة إلى هذا على علل النحو اللغوية المختلفة والتعليل النحوي كما تدرس أقسام السماع والقياس ابتداءً من الشائع المستفيض موراً بالكثير والمشهور وانتهاءً بالشاذ والناذر والغلط، كما تدرس الثورة على هذه الأصول ابتداءً من محاولة ابن مضاء القرطبي وانتهاءً بالعلماء العرب المعاصرين.</p>

<p>spanning from the common to the rare, and delves into traditional approaches to contemporary experiments, including attempts to revolutionize these fundamentals, starting from the era of Al-Qurtubi to modern Arab scholars.</p>	
<p>Seminar on Linguistic Jurisprudence (0201769)</p> <p>This course delves into the Arabic language, comparing it with other languages within the Semitic family. It explores its sounds, structure, and the changes it has undergone, as well as common vocabulary shared between Arabic and other languages. Furthermore, it analyzes linguistic evolution laws and the changes occurring at the level of sounds, words, sentences, and texts, such as the laws of ease, facilitation, and erroneous analogy.</p>	<p>ندوة في فقه اللغة (0201769)</p> <p>تهدف هذه المادة إلى دراسة أسرار اللغة العربية على أنها واحدة من فصيلة اللغات السامية ومقارنتها بغيرها من بنات هذه الفصيلة، وذلك بدراسة أصواتها وبنائها والتحويلات الصوتية التي طرأت عليها، وقضايا المشترك اللفظي بين العربية والساميات، وقوانين التطور اللغوية والتغيرات الاتفاقية على مستوى الصوت والكلمة والجملة والنص، كقانون السهولة والتيسير والقياس الخاطئ.</p>
<p>Seminar in Contemporary Linguistics (0201770)</p> <p>This course aims to explore contemporary linguistics and its modern schools of thought, such as traditional schools and the distinctions between them and educational, structural, and generative transformational schools in their various stages: the first stage, the second stage, and post-Chomskyan stage. It delves into the theory of linguistic pattern conflict, differentiating between deep and surface structures, and applying these theories to Arabic language across its various levels of sounds, structures, and meanings.</p>	<p>ندوة في علم اللغة المعاصر (0201770)</p> <p>تهدف هذه المادة إلى الإلمام بعلم اللغة المعاصر ومدارسه الحديثة، كالمدرسة التقليدية والفرق بينها وبين المذهب التعليمي، المدرسي، والمدرسة التركيبية ونظرة المستويات، والمدرسة التوليدية التحويلية بمراحلها المختلفة: المرحلة الأولى والمرحلة الثانية ومرحلة ما بعد تشومسكي، ونظرية تصارع الأنماط اللغوية والفرق بينها وبين البنية العميقة والبنية السطحية، وتطبيق الآراء على اللغة العربية بمختلف مستوياتها الأصوات والبنى والتركييب والدلالات.</p>
<p>Approaches to Contemporary Studies in Linguistic (0201798)</p> <p>This course aims to explore the approaches used in modern linguistic studies and relate them to Arabic linguistics, including standard, descriptive, interpretive descriptive, historical, comparative, and statistical approaches. It illuminates how Arab scholars have influenced</p>	<p>مناهج الدراسات اللغوية المعاصرة (0201798)</p> <p>تهدف هذه المادة إلى دراسة المناهج المعتمدة في الدرس اللغوي الحديث مع ربطها بالعلوم اللغوية العربية، وذلك كالمنهج المعياري والمنهج الوصفي التقريبي والمنهج الوصفي التفسيري، والمنهج التاريخي والمنهج المقارن، والمنهج الإحصائي، ويطبق ذلك على اللغة العربية لبيان إسهام العلماء العرب في توجيهها هذه المناهج.</p>

<p>these methodologies through their study of the Arabic language.</p>	
<p>Seminar on Arabic Morphology (0201715)</p> <p>This course focuses on exploring important topics in Arabic morphology such as how words change to express masculine or feminine forms, extracting words from their roots, forming new words, and using letters to add new meanings to words. Additionally, it addresses other subjects like proportionality, diminution, and how to form various plural forms. It also discusses distinctive phenomena like non-conventional words and the relationship between grammar rules, morphology, and sentence structure.</p>	<p>ندوة في الصرف العربي (0201715)</p> <p>تهدف هذه المادة إلى دراسة موضوعات الصرف العربي المعروفة، كالتذكير والتأنيث والمصادر والمشتقات وحرروف الزيادة ودلالاتها والنسب والتصغير وصيغ الجموع المختلفة، وبعض الظواهر التي تتبع بها، كالشدوذ الصرفي والعلاقة بين النحو والصرف والقلب المكاني. بالإضافة إلى ذلك، فإنه يتناول مواضيع أخرى مثل التناسب والتصغير وكيفية تشكيل أشكال الجمع المختلفة. كما يناقش الظواهر المميزة مثل الكلمات غير التقليدية والعلاقة بين القواعد النحوية والتشكل وبنية الجملة.</p>
<p>Seminar on Arabic Lexicography and Terminology (0201731)</p> <p>This course delves into Arabic dictionaries, covering their origins, types, and evolution. Additionally, it explores the study and development of terminology in various fields such as grammar, morphology, and rhetoric. It also addresses the challenges of translating modern terminologies and the role of the Arabic language academies in this regard.</p>	<p>ندوة في المعجمية العربية وعلم المصطلح (0201731)</p> <p>تتناول هذه المادة دراسة المعاجم العربية، أصولها وفروعها وأنواعها، ومدارسها المختلفة ابتداءً من مدرسة التقليب الصوتي إلى الطريقة الألفبائية، وإسهام علماء العربية القدماء والمحدثين في الدراسات المعجمية، وما قدّمه المستشرقين من جهود في المعجم التاريخي العربي، وحاجة الدراسات العربية إلى معجم تاريخي وآخر مقارن. كما تهدف هذه المادة إلى دراسة علم المصطلح وتطوره، ودراسة المصطلحات العربية، كمصطلحات النحو والصرف والبلاغة، ومحاولة الوصول إلى حلول في إشكالية المصطلح الحديث وترجمته عن اللغات الغربية، وأثر مجامع اللغة في هذه العملية، والمطلوب منها لتجنب مثل هذه الإشكالية.</p>
<p>Seminar on Comparative Linguistics (0201754)</p> <p>This course focuses on studying linguistic topics in the Arabic language compared to other languages within the Semitic language family. These topics include sound changes, plural forms, roots and derivations, contrasts, and lexical commonalities between Arabic and other languages. Additionally, the study examines the similarities and differences between the compared languages across all</p>	<p>ندوة في علم اللغة المقارن (0201754)</p> <p>تهدف هذه المادة إلى دراسة قضايا لغوية في اللغة العربية، دراسة مقارنة مع لغة من اللغات السامية أو أكثر، كالإبدال الصوتي والتغيير الاتفاقي للأصوات في اللغة العربية واللغات السامية وصيغ الجموع، والمصادر والمشتقات والتضاد والمشارك اللفظي بين العربية والساميات، وأوجه الشبه والاختلاف بين لغتين من لغات المجموعة السامية كالعربية والعربية الجنوبية، والأخيرة والآثيوبية، أو العربية والأكاديمية وغيرها، وذلك في جميع مستويات الدرس اللغوي، الصوتي والصرفي والتركيبية والدلالي.</p>

<p>linguistic aspects, including phonetics, morphology, syntax, and semantics.</p>	
<p>Seminar on Sociolinguistics (0201755)</p> <p>This course aims to comprehend the concept of sociolinguistics and its related topics. These topics encompass factors influencing language usage such as age, gender, topic, education, profession, social status, and cultural context. It also delves into social linguistic norms like unacceptable expressions in language and their impact on language development. Moreover, the study discusses how society affects word meanings, the relationship between language, dialect, and multilingual communities. It further emphasizes on significant linguistic phenomena such as arrangement, delay, repetition, and systemic theory.</p>	<p>ندوة في علم اللغة الاجتماعي (0201755)</p> <p>تهدف هذه المادة إلى دراسة مفهوم اللغة الاجتماعي، وقضاياها المختلفة، كالعوامل المؤثرة في التركيب اللغوي والاستعمال من حيث الجنس والسن والموضوع والتعليم، والمهنة، والمركز الاجتماعي والسياق الاستعمالي، والتأبوه اللغوي، المحرمات اللغوية وأثرها في توسيع المعجم اللغوي كما تتناول أثر المجتمع في دلالة الألفاظ، واللغة في إطارها الاجتماعي والعلاقة بين اللغة واللهجة والمجتمعات ثنائية اللغة أو متعددة الألسن كما تهدف إلى دراسة بعض القضايا اللغوية المهمة، كالحذف والتقديم والتأخير والمطابقة وعدمها، والحمل على اللفظ والحمل على المعنى ونظرية النظم.</p>
<p>A Seminar on Contemporary Issues in the Arabic Language (0201758)</p> <p>This course aims to study various issues related to the Arabic language in the contemporary age. The instructor selects one or more topics to delve into, such as language diglossia and Arabizing education, the Arabic language and modern civilization, Arabic writing and its challenges, facilitating grammar and morphology, historical dictionaries, and more.</p>	<p>ندوة في قضايا اللغة العربية في العصر الحديث (0201758)</p> <p>تهدف هذه المادة إلى دراسة بعض القضايا التي تعنى اللغة العربية في العصر الحديث ويقوم المدرس باختيار قضية أو أكثر لدراستها والتعمق فيها، وذلك نحو الازدواجية وتعريب التعليم، واللغة العربية والحضارة الحضارة الحديثة، والكتابة العربية ومشكلاتها، وقضايا تيسير النحو والصرف، والمعجم التاريخي وغيرها.</p>
<p>Seminar on the Linguistic and Rhetorical Inimitability of the Quran (0201759)</p> <p>This course aims to study the aspects of inimitability through analyzing words and sentences in the Quranic text, the positioning of words within the Quranic structure, the concept of a sentence and its criteria, as well as the manifestations of inimitability in composition, implication, and various aspects of sentence inimitability such as conciseness, imagery, coherence, and harmony. It also explores the style of expression and its characteristics in the Quranic text, the harmony between wording</p>	<p>ندوة في إعجاز القرآن لغوياً وبلاغياً (0201759)</p> <p>تهدف هذه المادة إلى دراسة قضايا الإعجاز من خلال دراسة الكلمة والجملة في البيان القرآني، وأوضاع المفردة في النسق القرآني، ومفهوم الجملة وشرائطها ومظاهر الإعجاز في التركيب، والتنظمن، ومظاهر إعجاز الجملة، كالإيجاز والتصوير والتألف والتناسق، ودراسة الأسلوب في البيان القرآني وخصائصه، التلاؤم بين اللفظ والمعنى، والظواهر البيانية له، كأسلوب التعريض، والتكرار والاستفهام والمحاكاة.</p>

<p>and meaning, and the rhetorical phenomena it presents, such as exposition, repetition, and interrogation.</p>	
<p>Seminar on Discourse Analysis (0201761)</p> <p>This course discusses issues related to linguistic meanings, such as lexical meaning, contextual meaning, vertical and horizontal linguistic relations, semiotics and meaning, and grammatical and morphological meanings. It also explores the contributions of classical Arab linguists to the field of semantics. As for the concept of meaning in a modern context, it is also addressed by transformational generative linguists. It studies the deep and surface structures of meaning, as well as semantic fields and linguistic relationships like co-reference, synonymy, antonymy, and contrast, within the framework of modern vision of thought in this field.</p>	<p>ندوة في تحليل الخطاب (0201761)</p> <p>تتناول هذه المادة القضايا المتعلقة بالدلالات اللغوية، كالمعنى المعجمي والمعنى السياقي والعلاقات اللغوية العمودية والأفقية، والسميائية والمعنى، والدلالة النحوية والصرفية، وتبحث في إسهام علماء اللغة العرب القدامى في خدمة علم الدلالة. كما تتناول الدلالة من مفهوم حديثي، كما هو الحال عند التوليديين التحويليين، وتدرس البنى العميقة السطحية للدلالة عندهم، كما تدرس الحقول الدلالية والعلاقات اللغوية كالمشترك اللفظي والترادف والتضاد والتقابل ضمن رأي المدارس الحديثة في هذا المجال.</p>
<p>Special Topics in Language (0201777)</p> <p>The instructor chooses a specific linguistic topic to delve into, and the students prepare research papers on this topic. Some examples of these topics include the Arabic verb form, linguistic units, grammatical case markings, syntactic structures, linguistic and grammatical analysis, one of the linguistic schools, the descriptive approach in Sibawayh's methodology, the standard approach in Arabic grammar, archaic Arabic dialects, classical Arabic dialects, morphological issues, and more.</p>	<p>موضوعات خاصة في اللغة (0201777)</p> <p>يختار المدرس موضوعاً لغوياً معيناً للتوسع فيه، ويُعدّ الطلبة بحثاً في هذا الموضوع، وذلك من مثل، المصدر في العربي، المستشفيات، الإسناد، المنصوبات في النحو، القياس اللغوي والنحوي، إحدى المدارس اللغوية، المنهج الوصفي عند سيبويه، المنهج المعياري في النحو العربي، اللهجات العربية البائدة، اللهجات العربية القديمة، قضايا النحت، وغيرها.</p>
<p>Seminar on Arabic to English Translation and Vice Versa (0201780)</p> <p>This course focuses on translating texts from Arabic to European languages and vice versa. It covers scientific and objective translation, as well as the historical stages of Arabic linguistic study.</p>	<p>ندوة في الترجمة من العربية وإليها (0201780)</p> <p>تتناول هذه المادة ترجمة بعض النصوص من العربية إلى لغة أوروبية أخرى، ترجمة علمية موضوعية، وترجمة نصوص من لغات أوروبية إلى العربية أيضاً، على أن تغطي هذه النصوص المراحل التاريخية المختلفة للدراس اللغوي العربي.</p>

Seminar on Textual Identification and its Approaches (0201789)

This course discusses the methods of investigating, understanding, and publishing classical texts. It involves familiarizing oneself with the principles of the text, manuscript traditions, collection methods, verification techniques, various investigative approaches, documentation methods including title, author's name, and book name, attributing the text to its author, examining its content, processing texts, identifying errors and definitions, addressing the illusions of investigators, presenting an edited text, and applying these methods to manuscripts.

ندوة في تحقيق النصوص ومناهجه (0201789)

تتناول هذه المادة كيفية تحقيق النص القديم، وفهمه ونشره، وذلك عن طريق الإلمام بأصول النص، ومنازل النسخ، وكيفية جمعها، وطرق التثبت منها، وطرق التحقيق المختلفة، وأساليب التوثيق من حيث العنوان واسم المؤلف واسم الكتاب، ونسبته إلى مؤلفه، وفحص متنه، وطرق معالجة النصوص ومعرفة التصحيف والتعريف، وأوهام المحققين، وتقديم النص محققاً، وتطبيق ذلك على نصوص مخطوطة.